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Gólyabajnokságok utáni számvetésként 
Tíz éve minden ú j t an -

év kezdetén az elsősök 
számára megrendezés-

r e kerül a Gólyabajnokság. 
1965-ig egy hét végén, há -
romnapos versenysorozat ke-
retében folytak a küzdel-
mek. Aztán megszületett az 
a gondolat, hogy segítse elő 
ez a Gólyabajnokság az első 
évfolyamosok néhány hetes, 
rendszeres, tömegméretű 
sportolási lehetőségét. Ez 
volt és ez ma is ennek a 
bajnokságnak a fő cél ja! 

A háromnapos versenyek 
helyett annak idején bevezet-
ték a hosszabb lebonyolítási 
rendszert ; szeptember köze-
pétől október végéig. S a 
gyakorlat bebizonyította, 
hogy miként a három nap 
nem elég, ugyanúgy nem 
megoldás ez az elnyújtot t , 
érdektelenségbe torkolló le-
bonyolítás s e m 

No, de marad junk még 
néhány szó erejéig az ere-
deti célkitűzéseknél! Az 
egyetemi vezetők, amikor 
ezt a kupát kiírták egy tö-
megméretű, a sport eszkö-
zeivel is a közösségi maga-
tartás kialakulását szolgáló 
versenysorozat meghonosítá-
sában bíztak. Nem az ame-
rikai Santa Clara, vagy más 
sport ra beállított egyetem 
nyomdokába aka r t lépni ez 
az elhatározás, hanem a na-
gyobb szellemi megterhelés 
a lá kerül t elsősöknek akar ta 
biztosítani a néhány hetes 
versenyláz izgalmát, az egy-
másért , önmagunkér t való 
helytállás jel lemformáló 
nagyszerűségét! Az egyete-
mi szintű, sportéletbe il-
leszkedő, tömeges sportolási 
lehetőséget biztosítani szán-
dékozó Gólya bajnokság nem 
váltotta be a hozzáfűzött re-
ményeket! 

A versenyek évről évre 
megrendezésre kerülnek, 
születnek jó eredmények s 
kezdetben sokan magukénak 
érezték ezt a sok lehetőséget 
magában rej tő versenyt. Az 
évek múlásával egyre csök-
ken a résztvevők száma és 
az érdeklődés is. Néhány do-
log magyarázható ezek kö-
zül, néhány előtt viszont ta-
nácstalanul állunk. 

Elöljáróban említettük, 
hogy sem a há romna-
oos lebonyolítás, sem 

a túlságosan e lnyúj to t t meg-

oldás nem já rha tó út. Szük-
ség lenne arra , hogy a Gó-
lvabajnokság rendezői meg-
ta lá l ják a helyes arányt . 
Ugyanis sok függ ettől. Függ 
a versenyzők hangula tának 
töretlensége, amely befolyá-
solja a versenyek színvona-
lát és függ a látogatottság is. 

Miből adódik a résztvevők 
számának csökkenése? Min-
den karon megfelelően pro-
pagál ják ezeket a versenye-
ket, csak akikhez ez a fe l -
szólítás eljut , félreértik, an -
nak lényegét! A gyakorlat, 
sajnos, azt muta t ja , hogy 
azok is félreértik, akik ezért 
alapszervi szinten felelősek. 
Nem arra van ugyanis szük-
ség, hogy minden lebonyo-
lításra kerülő sportágban já-
ratos tíz-tizenkét embert 
„megbízzanak" azzal, hogy 
képviseljék az évfolyamot. 
Egyrészt azért nem, mer t n e m 
kívánható senkitől, hogy le-
jőve a labdarúgó pályáról, 
ráál l jon a salakra, résztven-
ni egy futóversenyen, más-
részt pedig azért- nem, mer t 
a bajnokság tömegsport jel-
lege i lyenformán nemhogy 
elsikkad, de nevetségessé 
válik. A Gólyabajnokság lé-
nyegét mindenkivel meg 
kellene értetni, a r ra kellene 
súlyt fektetni a hirtelen ki-
állított, kis létszámú csapa-
tok verbúvalása helyett. 

Magyarázhatat lan prob-
'éma a lányok-fiúk 
számarányának csök-

kenése! Egyetemi szinten 
kb. hetven—harminc száza-
lék az arány. A Gólyabaj-
nokságon viszont fordí tva 
van. Miért kerülik el a lá-
nyok a versenyeket? Ez fő-
leg a Bölcsészkaron szem-
betűnő! (Itt jegyezzük meg, 
hogy a TTK és a JTK a fel-
vett hallgatók szempontjából 
lényegesen kedvezőbb hely-
zetben van, mint a bölcsé-
szek, de kizárólag ez nem 
indokolja a tényt, hogy m á r 
évek óta a J T K és a TTK 
között dől el a csapat első-
ség kérdése, illetve nem in-
dokolná, ha a bölcsészek 
számot vetve hátrányos 
helyzetükkel lelkes és főleg 
nagyobb számú csapatokkal 
á l lnának ki. Persze, az utób-

bi megállapítás a helyezések 
sorrendjétől függetlenül vo-
natkozik a másik két ka r 
hallgatóira is, mert , ha a 
megjelentek számát arányí t -
juk az összlétszámhoz, az 
ma jdnem mindenhol egyfor-
ma.) S ezek után senki sem 
csodálkozhat, ha az egyes 
sporteseményekről egyre 
többen maradnak távol. Ezt 
a folyamatot segítik elő azok 
a rendezésbeli hibák, óraüt-
közések, amikről viszont 
m á r nem tehetnek a hallga-
tók. 

összegezve az eddig el -
mondot takat : Az illetékes 
nevelők és ifjúsági vezetők 
nagyobb összhangjára, a 
Gólyabajnokság valódi cél-
jainak helyes értelmezésére, 
annak jobb propagálására és 
megértésére van szükség ah. 
hoz, hogy ez válóban a tö-
megsport joggal várt fellen-
dülését szolgálja. 

Azután itt van egy m á -
sik probléma, amely 
nem kevésbé érdekes 

és nem kevésbé érthetetlen. 
Mi az oka annak, hogy az 
ugyan félgőzzel folyó verse-
nyek kis létszámú nézői kö-
zött nem vesz észre az em-
ber f iatalokat kíváncsi szem-
mel néző sport szakembere-
ket, akiknek a figyelmét a 
SZEAC hív ja fe l? A Gólya-
bajnokságnak ugyanis, ha 
közvetetten bár, de célja az 
is, hogy biztosítsa az egye-
temi sportegyesület u tánpót-
l á s á t 

Miért tehá t e te l jes é r -
dektelenség a SZEAC részé-
ről? 

A foghíjas csapatokban 
sok tehetséges f iatal van, 
akik lévén elsősök nem tud-
ják kihez, mikor kell for -
dulni ilyen jellegű kérdé-
sekkel. A hallgatók nagy 
többsége nem szegedi és 
ezért még azt sem tudja , 
hol van a SZEAC-stadion és 
sem az egyetemi hirdető 
táblákon, sem más helyütt 
nem lát felhívásokat a r ra 
vonatkozóan, hogy hol és 
mikor jelentkezhet az, aki 
sportolni szeretne. 

Sorban merülnek fel ezek 

a jogos kérdések és nem elő-
ször! Nem lehet magyaráza-
tot találni, mer t annyira ké-
zenfekvőnek tűnik az egye-
tem nevét viselő egyesület 
és az egyetemi hallgatóság 
ilyen irányú egymásra u ta l t -
sága. 

Egy probléma, amely már 
évek óta a közhangulatban 
él és amelynek kívánatos or-
voslására pil lanatnyilag 
semmi jel nem mutat . Ha 
ezek a versenyek a Testne-
velési Tanszék és a SZEAC 
közös rendezésében bonyo-
lódnának, külön hangsúlyoz-
va az egyesület igényét 
azokra a tehetséges fiatalok-
ra, akik néhánv mérkőzés, 
verseny megvívása után az 
elkövetkezőkben, min t ahogy 
a gyakorlat igazolta, csak a 
kötelező tornaórákon vesz-
nek részt. Mennyivel von-
zóbb lenne így a Gólyabaj-
nokság és milyen ugrássze-
rűen javulna a résztvevők 
és kíváncsi szurkolók száma. 

Summázva : Arra van 
szükség, hogy nagyobb 
odaadással vegyék kö-

rül ezt a versenysorozatot 
mindazok, akik illetékesek. 
Fogjon össze az egyetem 
sportvezetősége a SZEAC 
megbízottjaival és együtte-
sen biztosítsák az események 
gördülékenységét, csinálja-
nak hozzá megfelelő propa-
gandát és a párhetes verse-
nyek után biztosítsanak 
rendszeres edzési lehetőséget 
azoknak, akik igénylik. 

Befejezésül: Az itt elmon-
dottak nem kizárólag az 
egyetem, a hallgatók a SZE-
AC problémái, hanem az 
egész városé. Az évről-évre 
ide kerülő egyetemisták, fő-
iskolások között feltétlenül 
kell lenni sok olyan tehet-
séges f iatalnak, akikre egész 
Szeged méltán büszke le-
hetne. Ahhoz, hogy ezeket a 
f iatalokat „felfedezzük" nem 
kell más, mint az ilyen és 
ehhez hasonló versengések 
felkarolása, segítése, olyan-
formán, ahogy ezt az NDK-
ban, vagy a Szovjetunióban 
csinálják. 

Figyelem, gondosság, oda-
adás kell hozzá — nem ör-
döngösség! 

Sipos Áron 

Sportélet, sportmunka orvosegyetemünkön 
AZ ELMÚLT évadra, az 

1966/67-es tanévre visszate-
kintve, és elemezve a SZOTE 
spor tmunká já t megállapít-
hat juk, hogy városunk leg-
nagyobb sportegyesületének 
egyik alapbázisa alapos és 
sokoldalú munká t végzett. 
Egy értékelés során helyes 
úgy el járni , hogy az éveleji 
célkitűzéseket hogyan, mi-
lyen mértékben sikerült 
megvalósítani. 

A munkaterv elején olvas-
ha t juk — „legfontosabbnak 
a tömegsport kiszélesítését 
ta r t juk , megpróbál juk a hall-
gatók minél nagyobb számát 
a rendszeres testedzésre be-
vonni". 

Ez nem könnyű feladat. 
Nagy szervező appará tus t 
kíván, mer t bá r az igények 
nagyok, de a hallgatók el-
foglaltsága oly redszei-telen, 
hogy az amúgy is kis számú 
sportlétesítményeket meg-
felelően elosztani igen nehéz. 
Hacsak az előre meghirdete-
tet t kari, karok közötti, vagy 
akár a szépszámú nemzetkö-
zi versenyeket tek in t jük is, 
gazdag pros ram tárul elénk. 
S hol számol iuk azt, hogy 
volt-e kihasználhatat lan per-
cé az Adv-téri Dáiyáink, 
vagy a szűkös Apáthy torna-
teremnek? 

Mindjá r t az év elején egy 
jelentős sportesemény zajlott 
le. a Gólya-kupa küzdelmei. 
A hagyományos kupát, ami-
ért kézilabda, kosárlabda, 
futbal l és atlétikai versenye-
ken küzdöttek, az Orvostu-
dományi Egve^em elsősei 
nyertek el. Október vésén 
a STOTE kosár 'abda csapa-
ta Krakkóban vett r^szt eav 
tornán, ahol az értékes első 
helvet szerezte m»?. Ez egv 
nerrTo*Vö7.i m é r k ő z ^ o r o z a t 
k c r t ő aktusa volt. ehhon az 
évben it<*vanis n kfl1,'"Tvi 
kapcsolatok kerültek előtér-

be, ezzel is minél nagyobb 
versenyzési lehetőséget biz-
tosítva a hallgatóknak. Nov. 
közepén az Egyetemi Napok 
keretében krakkói mediku-
sok, szabadkai közgazdászok 
és a két szegedi egyetem 
részvételével sakk, kosár-
labda, kézilabda és futbal l 
vi l lámtornát bonyolítottak 
le, aminek magas színvona-
lát a nagyszámú érdeklődő 
közönség is bizonyítja. 

Az Orvosegyetem két ka-
ra vándorkupáér t küzdött, 
amit végül az Orvoskar 
nyert el. Időközben a kollé-
giumi bajnokságok is lebo-
nyolódtak. Az egyes évfo-
lyamok öntevékeny kezde-
ményezési, csoportok közöt-
ti bajnokságai napról napra 
zajlottak. 

A II. félévben bonyolódott 
le az Orvoskaron az Orvos-
Kuna, a Gyógyszerész Karon 
a Kabav-Kupa. Hétről-hétre 
nagy közönségsiker mellett 
játszották a kispályás labda-
rúgó-mérkőzéseket. A szín-
vonalas, izgalmas verseny 
végül is há rmas holtverseny-
nvel ér t véget. Az összesí-
tet t Orvos-Kunát a II. évfo-
lyam nyer te el. 

GAZDAG VOLT a Kollé-
giumi Naook programja is, 
ahol a nésy Orvoskolléeium 
5 soortáeban mér te össze 
erejét . A Felsznhadulás-Lab-
riarúeá Kurva küzdelmei Sn-
riWs 6-án kezdődtek, a Böl-
osész-iocf-vegyeft. a TTK, a 
Tanárkpnző Főiskola és 
Pov<»»pmiink csar>»tai között 
Jó iátókk^l az ér tékes első 
W v e t szc-erték meg a me-
r?!Tj-n<vUc. és szinte a ' i n n a l 
wiff iMí ná'v^r-q indultak 
t/»n<nrplr>r«-7r5t>Ka, a Lodzi 
OTE meehívósára. 

A labdarúgóknak ú j a b b 
versenvzési lehetőséget és 
felej thetet len élményt jelen-

te t t a túra . Májusban Sza-
badkára utazott egy sport-
küldöttség és kosárlabda, 
kézilabda, futball és s^kk 
vil lámtornán vettek részt. 
Az Egyetemi KISZ Bizott-
ság hathatós anyagi támoga-
tása nélkül nem lehetett vol-
n a ezeket az u t a k a t verse-
nyeket megrendezni. 

Az egyetem sportveaető-
sége jól lát ta el feladatát, 
az év eleji spor tmunkatev-
nek megfelelően sikerült a 
tornaórákon részt nem -vevő 
III—V. éveseknek rendsze-
res sportolási lehetőséget 
biztosítani. Ezt a kiváló 
munká t az Egyetem Rektora 
a Jó tanuló — Jó sportoló 
címmel jutalmazta. A sport-
mozgalom kiszélesítésének 
azonban még mindig nagy 
problémái vannak — egyik 
a női hallgatók passzivitá-
sa — . A sport szépségét elő-
nyét, nemességét nem illik 
már hangoztatni — ezt ők 
is tud ják — csak szervezés-
ben lehet a hiba, ez pedig 
csak úgy oldódik meg, ha 
az évfolyamok, sőt a csopor-
tok magán problémáivá vá-
lik. Visszatérő téma a sport-
létesítmények hiánya — túl-
terheltsége. A hallgatók ak-
tivitása. sportszeretete itt is 
nagyszerű eredményt hozott 
— társadalmi munkában el-
készült a Semmelweis Kollé-
gium mögött egy labdarúgó 
pálya. 

A SPORTMOZGALOM 
ilyen a rányú fellendülése 
nagyban köszönhető az Egye-
tem állami és pártvezetősé-
gének. A jelentős anyagi tá-
mogatást köszönik a hallga-
tók és sportszeretetükkel, 

akt ív spor tmunkájukkal a 
jövőben is szeretnék kiér-
demelni. 

Horváth Béla 

Taskenti utcakép 

Egy évet töltött a Szovjetunióban nyelvgyakorlaton a 
JATE bölcsészkarának és a főiskolának több orosz sza-
kos hallgatója Az egy év gazdag volt tapasztalatokban, 
élményekben. Sokat utaztak s így többek között eljutot-
tak Taskentbe, az Üzbég SZSZK fővárosába. Ott készült 
ez a jellegzetes utcakép: aszfaltozott úton, csacsiháton 
kocogó üzbég paraszt. Régi és új együtt, egymásnak el-
lentmondva és egymást kiegészítve, különös harmóniá-
ban. Űtjukról, benyomásaikról készült beszámolójuk kö: 
lését lapunk következő december 8-i számában kezdjük 
meg. 

S • A •m-

Rovatvezető: dr. Blahó György 

Olvasom te Időnként ezt a ro. 
vatot, nem csak írom. Szükséges 
olykor ez a visszapillantás, ne-
hogy akarat lanul Is megismétel-
jek egy témát. 

De mit csináljak, amikor a té-
mák ismételgetik önmagukat? 

A modern technika kényelmet 
szolgáló berendezései közül ke-
vés futott be a magyar sakksa j -
tó hasábjain akkora karrier t , 
mint a havannai csudaszálló 
klimaszabályozó szerkezete. 
(Kár. hogy olyan kevés nyelvet 
tudok mint amennyi t : kedvem 
lett volna utánabúvárkodni , hogy 
vajon ez másut t is előfordult-e 
avagy magyar sajátosság?). 
Fénykorában még szövetségünk 
edzőtanfolyamán ts fe lbukkant 
vizsgakérdésként (!). esztendővel 
ennekelőtte (IV. évf. 17. szám. 
1966. november 5) én is szüksé-
gesnek láttam megemlékezni ró-
la e he 'ven Aki esetleg a köz-
ben eltelt idő alatt nélkülözte a 
róla szóló jelentéseket, az meg-
nyugodva veheti kezébe a Sakk. 
élet legfrissebb számát : egv 
egész bekezdésnyi terjedelemben 
— kb. ennyi ju t a diagramot le-
számítva a GIlgorics-Ln-sen 

ic — olvashat felőle 
az idei Capablanea-emlékver-
<eny beszámolójában. Barcza 
Gedeon nagymesterünk jól ki-
»rezhetö. palástolni sem igye-
kezett ingerültséggel — amit 
ilyen szintű versenyen az 50% 
nem, de egy huzat okozta he-
xenschuss már annál inkább ma. 
gyaráz — tudat ja mindannyiunk, 
kai, hogy a légkondicionáló ké-
szülék immár „nem működött 
kielégítően". 

Béke korrodálódó alkatrészei-
re. 

Mindenesetre szövetségünk el-
nökségének már most fontolóra 
kell vennie: ki lesz az a nagy-
mesterünk. aki jövőre eleget tüd 
tenni egy FIDE t (A verseny 

minősítési követeiményelnek — 
és fizikai állóképessége elviseli, 
ha majd a lift „nem működik ki-
elégítően". 

Mert ha európai tapasztalatok 
a lap ján extrapolálnl szabad: 
most a személyfelvonó követke-
zik . . . 

Fischer Sousseban ls megtet-
te a maga páratlan lépéseit a 
táblán és azon kívül. Előbbit a 
sakkeclvelők. utóbbit a szenzá-
cióhajhász újságírók nagy gyö. 
nyörűségére. De mindkét téren 
kezdjük változatait kiismerni. 

A glosszaíró sem cselekedhet 
másként . 
Ismétli önmagát . 

Idézem azt. amit 3 éve ír tam 
(TI. évf. 11 szám 1964. június 
10): csüggedten be kellett 
látnunk, hogv Fischernek ma 
már csak egy igazi ellenfele van. 
de ez aztán hata lmas: Ö maga". 
Ez még ma is helv»«iló, vessző-
nyl változtatás nélkül. 

Ml is volt annak a rovatnak a 
elme? A sakkvilág fenegyereke. 
Ez is stimmel. 

VEZERCSEL. Mentges—Gftzen. 
1933. 

1. d l d5 2. c4 e6 3. Hc3 HfG 4. 
Fg5 Fe7 5. e3 0—0 6. Hf3 b6 7. 
Fd3 Fb7 8. cd ed 9. Ff6: Ff6: 10. 
h4 Fenyeget 11. Fh7: + majd 
Hg5 + g6 11. hS Be8 12. hg hg 13 
Vc2 Fg7 14. Fg6:! fg 15. VgS: 
Hd7 16. Hg5! VfS 17. Bh8+!I Kh8: 
18. Vh7+ matt . Hogy én ezt a 
játszmát már leközöltem lapelő-
dünk, az ORVOSEGYETEM 
1961 februári sakkrovatában, 
csak ott Marshall—Bum Párizs 
1900 jelzéssel és Marshall csúfon-
dáros elemzésével? (Egyetlen kü-
lönbség: B u m a 17. lépésben 
föladta). így igaz. A játszmák 
néha megismétlődnek. Egyéb-

ként a Játszma után kiderült 
hogy nemcsak a vesztes, hanem 
a győztes sem ismerte a 33 év 
előtti híres elődöt 1 

4. hadállás 

I 
i i i V Jt 

m m « f f t ^ 

4*8 tM 
f* §> 

Világos indul és nyer . 
Vll.: Kel, Vdl. Bal. Bhl. Fd3. 
Hc3; gy.: a2. b2. c2, d4. e5. f4. 
g2, g6 (14). — söt.: Kg8, Vd8. 
Ba8, Bf8, Fc8, Fg7. Hb6. He8; 
gy.: a7, b7, c7, d6. e7. g5 (14). 

S Z E G E n i EGYETEM 

A József Attila Tudománveeve 
tem a Szegedi Orvostudományi 
Egv etem és a Tanárképző Főis 
kola lapja Meeielenik hav in ie 
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